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A DK rendezvényén először Rónai Sándor szóvivő, a 
párt EP-listájának harmadik helyezettje szólalt fel, 
aki arról beszélt, hogy a kormány politikája olyan 
helyzetet teremtett, hogy Magyarország már a ré-
gióban is sereghajtó, százezrek mentek külföldre, 
az ő érettségi találkozóját nemrég meg sem tudták 
rendezni, talán Bécsben sikerült volna.
Ezt követően Molnár Csaba, a DK ügyvezető alelnö-
ke és európai parlamenti képviselője azt mondta, 
hogy minden forradalmunk, minden szabadság-
harcunk arról szólt, hogy Magyarország is részese 
lehessen a szabad európai világnak. A jövő szabad 

és európai világa azonban ma a magyarok nélkül 
épül. – Európában azt látják, hogy van egy ország, 
amely nem él, hanem visszaél az európaisággal, az 
uniós tagság előnyeivel – tette hozzá. – Az európai 
államok a nem az európai magyarokat látják, ha-
nem azokat a fideszes gazembereket, akik bármit 
megígérnek, de akárhányszor vissza is vonják eze-
ket az ígéreteket. Orbán Viktor szégyent hozott a 
hazára, ezt a szégyent le kell mosni. Meg kell mu-
tatni, hogy az európai magyarok nem egyenlők Or-
bán Viktorral - tette hozzá. – Orbán mehet, de Eu-
rópa, üzenjük, hogy mi maradunk – zárta beszédét.

Végül Gyurcsány Ferenc pártelnök szólalt fel, aki 
arról beszélt, hogy lehet, fárasztó dolog az utcán 
lenni, tiltakozni és sztrájkolni, de a haza megér 
ennyit. – Ellen kell állni ennek a nyomorult ha-
talomnak, és lázadni kell, mindenkinek ott, ahol 
tud – mondta Gyurcsány Ferenc, aki az ellenzéki 
együttműködés egyetlen, de fontos feltételéül azt 
jelölte meg, hogy a résztvevők nem kérdőjelezhe-
tik meg az emberi méltóságot, a jogállamot és a 
demokráciát. 
– Nem az érdekel, hogy ki honnan jött, jobban ér-
dekel, ki tart velünk egy új, demokratikus köztár-

saság felépítésénél – mondta. – Lehet egyszerre 
magyarként és európaiként létezni - jelentette ki 
Gyurcsány Ferenc. Úgy fogalmazott: a ma hatal-
mon lévők a politika szabályai szerint az ország 
kormányának számítanak, de a DK szerint átkozott 
rablóbandának nevezhetők, amely pocsék világot 
teremtett.
– Amikor egy kormány a nemzetével szemben lesz 
erős, végül a nemzet gerince törik meg, a nemzet 
elgyávul és erejét veszti. Aztán jön egy pillanat, 
amikor a nemzet azt mondja, hogy nincs hova to-
vább hátrálni, és akkor neki fog indulni ez a nép, 

ezeknek meg annyi lesz – mondta az elnök. – Ami 
Magyarországon történik, nemcsak az országot 
fertőzi, hanem Európát is. Minden országnak vi-
gyáznia kell a közös Európára, és értsék meg, ha 
Magyarország bajba kerül, akkor előbb-utóbb ők is 
bajba kerülnek.
Orbán március 15-ei ünnepi beszédéről azt mond-
ta, hogy az egy üres ember gyáva beszéde volt. 

Az ellenzéki együttműködés egyetlen, de fontos feltétele, hogy  
a résztvevők nem kérdőjelezhetik meg az emberi méltóságot,  

a jogállamot és a demokráciát.

Eljött a küzdelem ideje
Már nem elég morgolódni, nem elég panaszkodni, nem elég suttogva megbotránkozni, itt van a küzdelem ideje – mondta 
a Demokratikus Koalíció elnöke március 15-én, az Egyetem téren rendezett ünnepi megemlékezésen. Gyurcsány Ferenc 
kijelentette: a diktátorokat a parlamenti és parlamenten kívül ellenzék csak közösen tudja megbuktatni.
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Teljes ellenzéki és civil egység valósult meg március 
15-én, a Szabadsajtó útján tartott nagygyűlésen. Talán 
a legjobban várt felszólaló a Demokratikus Koalíciót 
képviselő Dobrev Klára, a párt EP-listavezetője volt.

Március 15.:  
Ellenzék,  

egységben

– Elég világos a feladatunk: fel kell építeni egy élhető Magyarországot, eh-
hez azonban előbb el kell zavarni Orbánt. Aki 2019-ben hazafi, az lázad a Fi-
desz-kormány ellen és ebben máris látunk fantasztikus példákat, mert az au-
tógyári és gumigyári sztrájk is ilyen lázadás, ahogyan a pedagógusok készülő 
sztrájkja is, amit meg kell köszönni, hiszen családjuk, gyerekeik megélhetését 
kockáztatják – mondta Dobrev Klára, kijelentve: – Nem lehet alkut kötni az 
önkényuralommal.
– Az ellenzék előtt három feladat áll: folytatni a lázadást, az EP-választáson 
kisebbségbe szorítani a Fideszt és ősszel visszaszerezni a városokat, falvakat. 
Az ellenzék rendkívül sokszínű, de össze kell fogni, s bár az EP-választáson ön-
állóan indulunk, nem egymás ellen. Végül Dobrev Klára kijelentette: Bármit is 
mondjon Orbán, az Európai Egyesült Államok nem lázálom, meg fog valósulni, 
csak kérdés, mi benne leszünk-e. Az a lázálom, hogy ha meglopnak minket, 
akkor a bűnöst nem üldözik. 
A tüntetés után a tömeg nagy része a Kossuth térre vonult, ahol az ellenzéki 
képviselők kitűzték a Parlament kapujára az ellenzék Márciusi Kiáltványát. 

• az állam nem szolgálhatja egyetlen párt érdekeit sem
• mindenki egyformán részesüljön a jogokból
• követeljük a sajtószabadságot, bértollnokok helyett 
 független újságírást
• harcolunk a szegénység és a társadalmi kiszolgáltatottság ellen
• az állam nem uszíthat saját polgárai ellen
• történelmi helyünk az európai népek közösségében van
• megvédjük a hazánkat, támogatjuk a magyar közösségek
	 identitásának	megőrzését
• mindenkinek joga van a színvonalas oktatáshoz és 
 egészségügyi ellátáshoz
• kiállunk a tisztességes bérekért, a sztrájkjogért, 
 harcolunk a rabszolgatörvény megsemmisítéséért
•	követeljük	a	jogbiztonságot	és	a	törvény	előtti	egyenlőséget
• fellépünk a korrupció és a közvagyon ellopása ellen
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Ezek fantasztikus dolgok, ezeknek lettünk egy csa-
pásra a részei. Az EU bekapcsolt minket az euró-
pai véráramba, miközben papírunk lett arról, hogy 
mi, magyarok nem Európa szomszédai vagyunk, 
hanem a része, részesei. Nagyon büszke voltam 
és vagyok erre. Ma mégis sokan vannak, akik azt 
látják, hogy ez nem elég. Sokan vannak, akiknek 

az uniós tagság számtalan előnye ellenére az az 
érzése, hogy papírunk ugyan lett az európaisá-
gunkról, de sokkal több nem. Sokan érzik ma azt, 
hogy mindennapi életünket, megélhetésünket, fi-
zetésünket és nyugdíjunkat tekintve csak névleg 
lettünk európaiak. Hogy hónap végén nem tudjuk 
átérezni, hogy ugyanoda tartozunk, mint a nálunk 

háromszor, ötször, nyolcszor többet kereső nyu-
gat-európaiak. Ez azért van, mert az EU még nem 
érte el a fejlődés következő lépcsőfokát, a szociá-
lis Európát.
Alig tudnék két olyan mondatot idézni Or-
bán Viktortól, amelyekben nem hazudott, 
de egyet tudok: „az idei EP-választásnak tör-

Az EP-választás tétje, hogy egyenrangú  
európai polgárok leszünk-e

Amikor 15 évvel ezelőtt beléptünk az Európai Unióba, egy ezeréves magyar álom teljesült. 
Én személyesen is úgy éltem meg, hogy a baloldal történelmi tettet hajtott végre. Az EU biztosította a kontinens 
békéjét, az EU bizosította, hogy szabadon utazhassunk, az EU biztosította, hogy részt vegyünk a közös piacban, 

dolgozhassunk bárhol, tudjunk más országokkal is szabadon kereskedni. 
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Orbán egyetlen  
európai értéket ismer,  

az eurót. Mármint  
nem a bevezethetőt,  
hanem az ellophatót.

ténelmi tétje van”. Mégpedig az, hogy ezen 
tudunk-e változtatni, tudunk-e többek lenni 
másodrendű polgároknál, a csak “papíron” 
európaiaknál.
 

Európa-pártiak  
kontra Európa-ellenesek

Európa ma komoly gondokkal néz szembe. Mindig 
voltak európai politikai csaták, de ezek arról szól-
tak, hogy hogyan lehet és kell jobbá tenni az EU-
t. A harc ma nem erről szól. Ma Európa-pártiak és 
Európa-ellenesek vannak. Egy csendes Európa-párti 
többség és egy hangos EU-ellenes kisebbség, amely 
az EU szétverésén dolgozik. Nem kell politikai 
elemzőnek lennünk ahhoz, hogy lássuk, Orbán me-
lyikbe tartozik. Ő egyetlen európai értéket ismer, az 
eurót. Mármint nem a bevezethetőt, hanem az el-
lophatót. Az uniós pénzeket ellopja, közben uszít az 
EU ellen – Brüsszelnek nevezve az európai közössé-
get –, és évek óta ott tesz keresztbe az EU-nak, ahol 
csak tud. Orbán ezzel együtt önmagában nem sok 
vizet zavarna, mert pici és jelentéktelen, a Néppár-
ton kívül meg végképp az. A baj az, hogy feltűntek 
a színen a hozzá hasonló, de lényegesen nagyobb 
súlyú rombolók is, mint például az olasz Salvini.
 

Az EU ma még csak félkész

Hogy miből adódnak az EU gondjai, amelyek fel-
emelték a rombolás hírnökeit? Abból, hogy az EU 
számos fejlődési szakaszán túl még nincs kész. 
Előbb európai béke lett a gazdasági együttműkö-
déssel. Aztán szabad határok lettek a schengeni 
egyezménnyel, már nem kellett útlevél. Megszü-
letett az euró, amely újabb mérföldköve lett a fej-
lődésnek. Az Európai Unió és a fejlődés fogalma 
elválaszthatatlanok egymástól, az előttünk álló 

következő fejlődési fázis pedig a szociális Európa 
lesz – ahogy mi hívjuk, az Európai Egyesült Álla-
mok. Ezzel lesz kész a nagy mű, amely enélkül ma 
még nem teljes. Ha valaki tudja, hogy az EU egye-
lőre félkész, akkor azok épp mi, magyarok vagyunk. 
Látjuk, hogy az EU megannyi előnye ellenére hiába 
vagyunk európai polgárok, ha semmi sem garantál-
ja, hogy európai színtű oktatást vagy egészségügyi 
ellátást kapjunk. Látjuk, hogy a szabad utazás és az 
országnak járó temérdek fejlesztési pénz mellett 

hiába vagyunk európai polgárok, ha a töredékéért 
dolgoztatnak minket, mint akár csak egyetlen or-
szághatárral arrébb. Erre a félkész állapotra ad két 
különböző választ az EU-párti többség és az EU-el-
lenes kisebbség. 

Több Európa kell!

Mi, Európa-pártiak azt mondjuk, hogy több Euró-
pára van szükség, egy Európai Egyesült Államokra, 
hogy véget vessünk ennek a félkész állapotnak. Ha 
lesz európai családi pótlék, európai minimálbér és 
európai minimálnyugdíj, akkor nem lesznek olyan 
európai népek, amelyek másodrendűnek érzik ma-
gukat. Ha nem csak a szívünkben, hanem a minden-
napi életünkben is európaiak leszünk. Ezzel szem-
ben az EU-ellenesek azt hajtogatják, hogy ennél is 

kevesebb Európára van szükség. Na de mikor lesz 
a magyar ember is teljes értékű európai? Ha hagy-
juk szétverni az EU-t vagy ha építjük tovább? Persze, 
hogy akkor, ha európaiak maradunk és a folytatá-
son dolgozunk. A csendes többség most arra készül, 
hogy megmutassa: nem lehet két lábbal ugrálni az 
európai értékeken, Brüsszelezni, meg összeeskü-
vés-elméleteket gyártani, közben pedig zsebretenni 
az európai adófizetők pénzét. Jönnek a jogállami-
sághoz kötött uniós támogatások, maga a néppárti 
Weber javaslatára, akit eddig sokan Orbán szövetsé-
geseként tartottak számon. Magyarán az új magyar 
pártállam egy eurocentet sem fog kapni a magyar 
demokrácia romjain. Ez lesz a sorsa azoknak, akik 
nem építeni, hanem rombolni akarják az EU-t. Ez 
lesz a büntetése Európa ellenségeinek.
 

Európa, maradunk!

A mi feladatunk világos: május 26-án minél többen 
kell megmutassuk, hogy a magyar nem Európa-elle-
nes, sőt. Meg kell üzennünk, hogy Európa, maradunk 
és meg kell mutatnunk, hogy a részesei akarunk 
lenni az Európai Egyesült Államoknak és támogat-
juk az európai családi pótlék, az európai minimál-
bér és az európai minimálnyugdíj bevezetését. A 
DK-n most nagyobb a felelősség, mint bármikor. Mi 
vagyunk a legeurópaibb párt, mi képviseljük egye-
dül az Európai Egyesült Államok eszméjét, mi va-
gyunk a lándzsa hegye az európaiságért folytatott 
küzdelemben. Hazafias kötelességünk elmenni má-
jus 26-án és behúzni az X-et a DK-ra. Váltsuk valóra 
az európai álmot, hozzuk létre az Európai Egyesült 
Államokat és legyünk végre egyenrangú európai 
polgárok!

Molnár Csaba
ügyvezető alelnök, DK

európai parlamenti képviselő

Dobrev Klára: Az Európai Egyesült Államok  
nem egy birodalom, hanem egy szövetség

„Európa válaszúton – a jövő perspektívái” címmel 
rendezett konferenciát az Új Köztársaságért Ala-
pítvány és a Szocialisták és Demokraták Progresz-
szív Szövetsége Európai Parlamenti Képviselőcso-
portja. A rendezvényen beszédet mondott Dobrev 
Klára, a Demokratikus Koalíció EP-listavezetője, 
és Molnár Csaba, a párt ügyvezető alelnöke, eu-
rópai parlamenti képviselője.

– A XX. század két nagy világégése után újra kellett 
gondolni Európát, hogy a nemzetállamok versen-
gése helyett az együttműködés kerüljön előtérbe. 
A gazdasággal kezdték, s ennek eredménye a 74 
éve tartó európai béke. Aztán kiderült, hogy az 
integráció kiterjesztése a béke mellett fejlődést 
és jólétet is eredményez. De az EU még félkész 
állapotban van – mondta Dobrev Klára. Az EP-lis-
tavezető arról beszélt, hogy épp e félkész állapot 

miatt sokkal inkább feladatról kell beszélni, s nem 
válságról. – Azért van szükség az Európai Egyesült 
Államokra, mert az abban közösen gyakorolt szu-
verenitás képes megoldást nyújtani ezekre a prob-
lémákra. Az Európai Egyesült Államok nem egy bi-
rodalom, nem egy zsarnoki központból irányítják, s 
nem jelenti egyetlen nemzet szupremáciáját sem. 
Ez egy szövetség, amelyben közösen oldunk meg 
állami szinten nem megoldható problémákat. Az 
EU azért is félkész, mert el kell kezdenie jobban 
foglalkozni a polgárok hétköznapi problémáival. 
Európának az is feladata lenne, hogy megvédje 
polgáraikat saját galád kormányuktól, de jelenle-
gi állapotában erre nem igazán képes. Az EU nem 
lehet úgy a világ első vagy második gazdasága, 
hogy ezt a polgárai nem érzik. Ezen változtatna az 
európai minimálbér és minimálnyugdíj, illetve az 
európai családi pótlék bevezetése.

Molnár Csaba arról beszélt, hogy erősen túlzóak 
az EU válságáról szóló hírek, mert az integráció 
támogatottságát negyven éve vizsgáló Euroba-
rométer legfrissebb felmérése szerint 68 száza-
lékuk, azaz több, mint kétharmaduk pozitívan 
tekint az Európai Unióra. Ilyen magas támoga-
tást 36 éve nem mértek. – A magyar választók 79 
százaléka egyetért uniós tagságunkkal. Szétesés 
előtt állhat valami ekkora támogatás mellett? 
Aligha. 
– A konzervatív és a baloldali pártok támogatá-
sa valóban csökkent, de az elpártolók többsége 
nem a szélsőjobbot, hanem a határozottan Euró-
pa-párti, s alapvetően baloldali zöldeket erősítet-
te – mondta előadásában Molnár Csaba, hozzáté-
ve: Az új típusú populista szuverenisták valójában 
nem az EU-t támadják, hanem saját illiberális ál-
lami berendezkedésüket védik. 
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Márciusban Pécsre látogatott Áder János köztársa-
sági elnök, s vizitje során előadást tartott a Leőwey 
Klára Gimnáziumban a klímaváltozásról, a vízről és 
annak fenyegető válságáról. A gimnázium előtt egy 
10-15 fős tüntető csoport, civilek és a Demokratikus 

Koalíció helyi tagjai várakoztak Áder ér-
kezésére. A diákok matricákat helyeztek 
el az iskola területén, melyek általános-
ságban a magyar kormányt bírálták, de 
ezeket a vezetőség eltávolíttatta. Erede-
tileg a tanárok és a diákok is tüntettek 
volna az iskolában, de ezt nem engedé-
lyezték számukra.
A diákokat nem engedték ki a termekből, 
sőt egy évtizedek óta ott dolgozó tanárnak 
is alig sikerült bejutnia a portán, s utána 
már ő sem hagyhatta el az iskola területét. 
A diákok az ablakból nézték a tüntetőket.
Az iskola egyik diákja elmondta, hogy a 
nagy nap előtt minden falat kifestettek 

szemmagasságban, és több növényt is hoztak az 
iskolába, a folyosóra még egy vízautomatát is elhe-
lyeztek. A PécsiStop értesülése szerint a menzát is 
újrafestették, új ruhát kaptak a konyhás nénik, és az 
Áderrel ebédelő diákokat előzetesen válogatták ki. 

Áder János feleségével, Herczegh Anitával érke-
zett, aki a gimnázium diákja volt, de a tüntetőktől 
tartva inkább egy távolabbi kapun hajtottak be a 
gimnáziumba.

Réger-Dallos Dominik
DK, Pécs

Mit jelent számodra az Európai Unió?

VADAI ÁGNES

Az Európai Unió számomra egy szabad és szolidá-
ris közösséget jelent. Olyan közösség, ahol nekünk, 

magyaroknak helyünk van. Fantasztikus nemzetünk sokat tett Európáért, 
és sokat is kapott Európától. Európa jövője az Unióban dől el, csak ott van 
esélyünk beleszólni saját sorsunk alakulásába. Éppen ezért mindazok, akik 
veszélyeztetik hazánk Uniós tagságát, Magyarország jövőjét veszélyeztetik. 

GRÉCZY ZSOLT

Az Európai Unió számomra a béke, hogy a fiaim-
nak nem kell háborútól félnie. Az EU számomra a 

magyarok jólétének esélye. A magasabb bérek, a biztonság reménye. A EU 
számomra Bartók és Verdi. Michelangelo és Munkácsy. Shakespeare és Ady. 
Goethe és Petőfi. Az EU számomra a Colosseum, a Prado, a British Múzeum, 
az Uffizi Galéria és a Szépművészeti Múzeum. Az EU számomra nem térkép, 
hanem nyitott határ. Magyarország a hazám, Európa az otthonom.

VARJU LÁSZLÓ

Európa? Jelenti nekem az évtizedeken át tartó dal-
ba foglalt várakozást.
„Ezért értsd meg, szeretem őt,
A vén Európát, a büszke nőt!
Nagyon kérlek, becsüld meg őt,
A vén Európát, a gyönyörű nőt!” 
Jelenti nekem a szabadságot, az útlevél nélküli uta-
zást, tanulást, a barátok, kapcsolatok lehetőségét, 

a levegőt, melynek létezését természetesnek tartjuk mindaddig, amíg van... 
És miután megérkeztünk már jelenti nekem azt a kedvest, akit mikor vá-
lasztottam, akkor a családját is megkaptam. Velük élek, élünk együtt akkor 
is, ha tudom, az Európai Unió még egy épülő, alakuló kapcsolat, de jelentse 
egymás kölcsönös tiszteletét és az együttműködést mindannyiunknak. 

GY. NÉMETH ERZSÉBET

Budapest mindig is egy európai város volt, de 2004 
után, európai uniós csatlakozásunkkal rengeteget 
szépült, ami az EU támogatásai nélkül aligha va-
lósult volna meg. Európa egyik legszebb fővárosa 
a mienk, a méltóságteljesen hömpölygő Dunával, 
karcsú hídjaival, hegyeivel, a Várral és a Margitszi-
gettel. Az itt élők európai magyarok – megérdem-

lik, hogy a hétköznapjaik is európai minőségűek legyenek, tiszta vízzel és 
levegővel, normális fizetéssel vagy nyugdíjjal, és nyugodt élettel. Minderre 
csakis az Európai Unióban van lehetőség. Elődeink egy csodálatos európai 
várost építettek, nem tékozolhatjuk el az örökségünket, Budapest maradjon 
Európában, az Európai Unióban!

Nem engedték a diákokat és a tanárokat tüntetni  
az Áder pécsi látogatására kiszépített gimnáziumban 

Ilyen, és ehhez hasonló üzeneteket ragasztottak  
ki a diákok
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– Vannak és voltak az elmúlt években olyan politi-
kusok, akik megpróbáltak játszani a történelemmel, 
de rajtavesztettek. Ebbe a sorba fog most beállni a 
magyar kormányfő is. Játszani próbált a történe-
lemmel a Brexit-népszavazást kiíró David Cameron 
brit kormányfő, s megoldhatatlan csapdahelyzetbe 
sodorta országát. Erdogan török elnök is játszani 
próbált a történelemmel, s harmadára csökkent a 
török líra értéke. Ez annyit jelent, mintha egy eu-
róért ezer forintot kellene fizetni. Játszik a törté-

Ne támogassák azt a kormányt,  
amelyik játszani akar a történelemmel!

A kormány évek óta nincs beszélő viszonyban saját országával és az 
ellenzékkel, meg sem kísérelem ezt a beszélő viszonyt helyreállítani, s nem is 

a kormányhoz, hanem a választókhoz szeretnék szólni az EP-választások előtti 
utolsó parlamenti ülésnapon – mondta felszólalásában Gyurcsány Ferenc.  

A DK elnöke szerint a történelem nagyobb úr, mint a politika.

A Magyarországon élőknek miért nem  
járnak ingyenmilliók házvásárlásra?

Miközben a Fidesz itthon megszün-
tette a lakástakarékok állami tá-
mogatását, addig a Vajdaságban 
fejenként 3 millió 300 ezer forintot 
ad házvásárlásra. Ehhez nem kell 
önrész, nem kell hozzá semmit befi-
zetni, nem kell hozzá takarékoskod-
ni, a kormány így is 3,3 millió forint 
ingyenpénzt ad a Vajdaságban bár-
kinek a magyar adófizetők pénzéből. 
Arató Gergely, a DK frakcióveze-
tő-helyettese közölte: törvényjavas-
latot nyújtottak be, hogy a kormány 
ugyanezt megadja a Magyarorszá-
gon élőknek is, hogy a magyar adófi-

zetők, akiknek a pénzéből ez működik, ne legyenek alsóbbrendű állam-
polgárok. A fideszes képviselők a parlament gazdasági bizottságában 
leszavazták a DK javaslatát.
– Éppen azok nem kapnak majd 3 millió 300 ezer forintot házvásárlásra, 
akik ezt a programot fizetik. Nem a határon túliak támogatásával van a 
bajunk, hanem azzal, hogy a magyar adófizetők közben nem részesül-
nek ebből. Ráadásul a kormány tavaly az évi mindössze 72 ezer forint 
állami támogatással járó lakástakarékokat is megszüntette – mondta 
Arató Gergely, hozzátéve: a Fidesz határon túli szavazatvásárlásra költi 
a magyar adófizetők pénzét.

A kettős állampolgárok kétszer, sőt  
háromszor is szavazhatnak májusban

A határon túli, EU tagállamokban élő kettős állampolgárok többször is 
szavazhatnak az májusi EP-választásokon, azaz kétszer vagy akár há-
romszor akkora beleszólásuk lehet Európa sorsába, mint más EU-s ál-
lampolgároknak. Ugyanis egy most életbe lépett törvénymódosítás szé-
lesre tárt egy kiskaput, így többszörös szavazásra is sor kerülhet.

• Először is, a határon túliak választói névjegyzéke nem nyilvános, nem 
tudhatjuk kik és hogyan kerültek bele, így például egy magyar–szlovák 
kettős állampolgár könnyedén megteheti azt, hogy szavaz a szlovákiai 
EP-választáson, aztán meg levélszavazásban Magyarországon is.  
Ezt semmilyen ellenőrzési mechanizmus nem szűri ki, mert nincs  
lehetőség a névjegyzékek összevetésére.

• Azt sem zárja ki semmi, hogy egy ukrán–magyar kettős állampolgár 
szavazzon levélben, majd átlépve a határt, itt is leszavazzon,  
amennyiben van magyarországi lakcíme. 

• Ha egy uniós országban élő kettős állampolgár felveteti magát  
a választási névjegyzékbe és van magyarországi lakcíme is,  
akár a levélszavazással együtt akár háromszor is szavazhat.

Ez választási csalás, épp ezért a DK a jogszabály miatt az európai bizott-
sághoz fordul, illetve levelet írt az európai pártcsaládok csúcsjelöltje-
inek, mert a választási csalás lehetősége az európai politikát is érinti, 
ezért európai szintű kezelést igényel. Az európai néppárt most felállított 
vizsgálóbizottságának is foglalkoznia kell ezzel az üggyel, nemcsak az-
zal, hogy milyen plakátokat rak ki a Fidesz.

nelemmel Trump amerikai elnök is, de közben az 
amerikai külkereskedelmi deficit növekedett. 
– Ne támogassák azt a kormányt, amelyik játszani 
kíván a történelemmel! Nem állítom, hogy a kor-
mányfő ki akarja vinni Magyarországot az Európai 
Unióból, de szándékától függetlenül is ez lehet a 
játék vége, a Brexit után hívjuk Huxitnak. Orbán 
már rég óta nem ura eu-
rópai politikájának, nem 
az a kérdés, hogy ő mit 
akar, hanem az, hogy mi 
lesz tetteinek a következ-
ménye, akár nem kívánt 
következménye is – figyel-
meztetett beszédében a 
volt miniszterelnök. – Nehéz volt az elmúlt húsz 
év a világban, értem sokak csalódását, akik új uta-
kat keresnek, kevesen gazdagodtak, a többség egy 
helyben jár, de a kiutat nem a szélsőséges, radikális 
és EU-ellenes erőkben fogják megtalálni, hanem a 
demokratikus közép pártjaiban, akik értik, hogy újra 
kell rendezni a viszonyokat szegények és gazdagok, 

befolyásosak és kiszolgáltatottak között, erre pedig 
egy ország egymagában nem képes, csak a nemze-
tek közös szövetsége. Magyarországon ma a nagy 
multinacionális cégek harmadannyi társasági adót 
fizetnek, mint a magyar kis- és középvállalkozások. 
Gyurcsány Ferenc kijelentette, hogy ezt a helyzetet 
az a Fidesz-kormány idézte elő, amely állítólag a 

magyar emberek párt-
ján áll. Hozzátette: a ha-
zafiság nem folyamatos 
bánat a múlt miatt, nem 
gyávaság nem és nem 
revans, hanem küzdelem 
azért, hogy gyermekeink-
nek, unokáinknak jobb 

élete legyen, ezt pedig csakis a többi európai nem-
zettel közösen lehet elérni. 
– Amikor Európai Egyesült Államokról beszélünk, 
akkor egy olyan nemzeti szövetséget értünk, ame-
lyik fel tudja venni a versenyt a világ legbefolyá-
sosabb hatalmaival, az Egyesült Államoktól Kínáig 
– mondta az elnök.

Játszani próbált a történelemmel 
a Brexit-népszavazást kiíró  

David Cameron brit kormányfő,  
és csapdába vitte országát. 
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Hogy kezdődött? És miért a DK-ba?
2010-ben, még egyetemistaként egy sportáruház-
ban dolgoztam eladóként. A kollégáim nagyrészt 
másodállásban, vagy iskola mellett dolgoztak, és 
alig-alig tudtak kijönni a fizetésükből. Mindig is bal-
oldalinak gondoltam magam, de amikor bevezették 
az egykulcsos adót – amivel nyilvánvalóan tovább 
rontottak az egyébként is nehéz sorsú családok, és 
kollégáim helyzetén – akkor úgy döntöttem, hogy 
nem elég a pálya szélén állni, hanem be kell menni 
a pályára, és cselekedni kell. Életem első politikai 
rendezvénye a Demokratikus Koalíció Platform 
megalakulása volt. Egy pártnak sem voltam koráb-
ban tagja, így ide is csak „külsősként”, érdeklődőként 

mentem. 2010 októberében, fél évvel az elveszített 
választás után, elcsigázott, bátortalan politikusokat 
láttam, néhány kivételtől eltekintve. Messze Gyur-
csányban volt a legtöbb energia, bátorság, és akkor 
is ő tudott egy határozott víziót felmutatni. Ezért 
csatlakoztam a Demokratikus Koalícióhoz. Tudtam, 
hogy ez a párt a garancia egy minden tekintetben 
modern és európai Magyarország megteremtésére. 
Hogy lettél a párt helyettes szóvivője?
2011-ben a párttá alakulás után pár nappal Varju 
Laci segítségével közösen alapítottuk meg a DK 
első alapszervezetét Dunakeszin. Aztán 1 év múl-
va, már az átalakított választókerületi rendszer 
szerint mi választottunk elsőként választókerületi 

elnököt és elnökséget. Az számomra is meglepe-
tés volt, hogy én lettem a DK történetének első vá-
lasztókerületi elnöke. Ezzel párhuzamosan foly-
tattam a tanulmányaimat az ELTE Társadalomtu-
dományi karán, és mellette dolgoztam tovább az 
áruházban. Miután megszereztem a diplomámat 
egy informatikai céghez kerültem, ahol angol-né-
met nyelvű kapcsolattartóként dolgoztam közel 
4 évig. Érdekesség, hogy ugyanazon a napon ke-
rültem a céghez, amikor önkormányzati képviselő 
lettem a Pest megyei közgyűlésben. Aztán szá-
momra váratlanul jött a megkeresés, hogy nem 
szeretnék-e a DK-ban dolgozni, mint helyettes 
szóvivő. Egy percig sem gondolkodtam. Egyrészt 

A kivándorlás nemzeti tragédia,  
Orbán elől menekülnek

Már az alapítástól segítette a DK munkáját, Pest megyei önkormányzati képviselő lett,  
aztán a DK helyettes szóvivője, majd szóvivője, most pedig európai parlamenti listánk harmadik helyén áll.  

És még mindig a DK egyik legfiatalabb politikusa. Rónai Sándorral beszélgettünk.
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nagyon büszke voltam, és örültem a lehetőségnek, 
másrészt pedig tele voltam várakozással. Hihetet-
lenül izgalmas időszak kezdődött. A feleségemmel 
akkoriban vártuk a kislányunkat, egy teljesen új és 
egyáltalán nem mindennapi munka várt rám, rá-
adásul előtte voltunk az országgyűlési választá-
soknak is. Nagyon sokat számított, hogy a korábbi 
munkahelyeimhez képest itt már jól ismertem a 
kollégák többségét. Gréczy Zsolttal pedig régóta 
jó barátságban voltunk, így első perctől kezdve 
számíthattam a segítségére.  Ez nagyon sokat je-
lentett, és jelent ma is. Büszkén képviselem a DK-t, 
hiszen ez nem csak a legeurópaibb, de a legtisz-
tességesebb párt is Magyarországon. Óriási meg-
tiszteltetés számomra, hogy az európai parlamenti 
lista 3. helyén szerepelhetek.
Március 15-én az alacsony fizetésekről és a kiván-
dorlásról is beszéltél. 
2018-ban lett volna a 10 éves érettségi találkozónk, 
de annyira szétszéledt az osztály, hogy reményte-
len volt megszervezni. Bécs, München, London és 
sorolhatnám a nyugati nagyvárosokat, ahová az 
évfolyamtársaim száműzték magukat. Orbán és a 
kilátástalanság elől inkább elmenekültek. Csalá-
dok százezreinek kell ma nélkülözni a szeretteiket, 
akiknek külföldre kellett menekülniük Orbán elől, a 
jobb és biztonságosabb élet reményében. A kiván-
dorlás maga a nemzeti tragédia, ami a személyes 
tragédiákon túl hosszú távon nagyon sok problé-

mához vezethet. Ma leginkább a munkaerőhiányt 
érezzük, de később előfordulhat, hogy ahhoz sem 
lesz elég aktív dolgozó, hogy fenntartható marad-
jon a nyugdíjrendszer. Ezért is tartom nagyon fon-
tosnak a DK európai programját. Én alig 52 ezer fo-
rintot kerestem az egyetem alatt. Kettőnk fizetése 
alig volt elég arra, hogy kifizessük az albérletet és 
a rezsit. Pontosan emlékszem, hogy mennyit kellett 
sakkozni a számlákkal, és variálni a bevásárlások 
alkalmával. Pedig sosem voltak luxusigényeink. A 
család és a hazánk iránt érzett szeretet mégis itt-
hon tartott minket. Ha Magyarországon is hasonló 
fizetést kapnának a fiatalok ugyanazért a munká-
ért, akkor talán kevesebben mennének külföldre. 
Erre lehetne megoldás az európai minimálbér, amit 
a DK javasol. Hazugnak és felelőtlennek tartom a 
Fidesz „családvédelmi” tervét. Ma egy pályakezdő 
fiatal egyedül nem tudja kifizetni a méregdrága 
albérletet, saját lakásról pedig nem is álmodhat. 
Senkit sem ismerek, aki igénybe tudta volna venni 
a CSOK-ot, viszont rengeteg olyan emberről tudok, 
akik a Fidesz hibájából elszabadult ingatlanárak 
miatt nem jutnak lakáshoz, és ezért nem mernek 
családot tervezni. Orbán hazug ígéretei helyett 
valódi európai megoldásokra van szükség ahhoz, 
hogy érdemes legyen Magyarországon élni és csa-
ládot alapítani. Mi az Európai Egyesült Államok 
létrehozásán fogunk dolgozni, ahol az európai mi-
nimálnyugdíj, az európai minimálbér, és az európai 
családi pótlék miatt minden magyar ember gazda-
gabbnak érezheti magát, és nagyobb biztonságban 
élhet.

Többször beszéltél arról, hogy megbízhatatlan a 
májusi EP-választásokat levezénylő szoftver. Tör-
tént ebben valami változás, vagy megint előfor-
dulhat olyan leállás, mint a tavalyi országgyűlési 
választásokon?
A Nemzeti Választási Iroda beismerte, hogy a tesz-
tek alatt már kétszer is lefagyott a rendszer, éppen 
akkor, amikor a helyi választási irodáknak kellett 
volna belépniük. Jól emlékszünk tavaly április 8-ra, 
akkor is hasonló történt. Úgy néz ki, mint ha maga 
a hatalom akarná felkészíteni az állampolgárokat 
arra, hogy az EP-választás napján bármi megtör-
ténhet. Nem ismétlődhet meg a “lefagyás”! Egy 
független, nemzetközi szakértői csoportnak kell 
átvilágítania a választási szoftvert, és ha a leghal-
ványabb gyanú is felmerül, hogy a rendszer hibái 
mögött az eredmények manipulálásának szándéka 
van, a választást nem szabad megtartani a jelenle-
gi szoftverrel. A népakarat meghamisítása az egyik 
legsúlyosabb haza ellen elkövetett bűn. Nem fog-
juk tétlenül nézni, hogy ez megtörténjen. Csak egy 
független, nemzetközi vizsgálat tudja garantálni, 
hogy a kormány ne csaljon az EP-választáson.
A DK a leginkább Európa-barát párt, miközben a 
Fidesz néppárti tagságának felfüggesztésével mind 
messzebbre sodródik Európától. Milyen veszélye-
ket hordozhat ez magában?
Nagyon rossz azt látni, hogy a miközben Magyaror-
szág – vagyis a magyar emberek – a legelhivatot-

tabb az EU iránt, addig Orbán alpári, gusztustalan 
kampányokat folytat Európával szemben. Ezzel 
rengeteget árt Magyarországnak, miközben ő sze-
mély szerint egyre jelentéktelenebbé válik az eu-
rópai porondon. Úgy viselkedik, mint egy szúnyog. 
Mindenkit idegesít a hangja, és láttuk is, hogy mi-
lyen könnyen félretették őt, amikor megelégelték 
a hangoskodását. Ettől függetlenül kifejezetten 
ártalmas az, hogy Orbán miatt perifériára került 
Magyarország. Orbán hibájából hazánk sok támo-
gatástól eshet el, ami miatt behozhatatlan hátrány-
ba kerülhetünk a többi európai országgal szemben.
Ebben a számunkban több prominens DK-s politi-
kusnak feltettük a kérdés, zárásként tőled is meg-
kérdezzük: mit jelent számodra az Európai Unió?
Ami a szüleim korosztályának a rendszerváltás 
lehetett, az számomra az Európai Unióhoz való 
csatlakozás volt. Remény, ígéret, új barátok, és sok-
sok lehetőség. Így gondoltam akkor, 15 évesen az 
EU-ra. Ma inkább egy előttünk álló feladatnak, iz-
galmas kihívásnak gondolom, ami az egész európai 
társadalom közös „vállalkozása” kell, hogy legyen. 
Az Európai Unió egy kiváló kezdeményezés, ami 
még nincs kész. Félmilliárdnyian vagyunk ennek 
a közösségnek a tagjai, és az a feladatunk, hogy 
közösen találjunk megoldásokat a jelen és a jövő 
kihívásaira, valamint mindenki számára egyenlő 
feltételeket teremtsünk Európában. Közösen létre 
kell hoznunk az Európai Egyesült Államokat! Erre a 
munkára vállalkozunk most május 26-án, és nagyon 
remélem, hogy magyarként, európaiként hozzájá-
rulhatunk a sikerhez!

Tudtam, hogy ez a párt a garancia egy minden tekintetben  
modern és európai Magyarország megteremtésére.

Az áldozatot büntetik:  
11 milliós bírság a DK-nak

Már szinte hozzászoktunk ahhoz, 
hogy az Állami Számvevőszék 

egymás után bírságolja az 
ellenzéki pártokat, így a 

Demokratikus Koalíciót is, most 
viszont a Nemzeti Adatvédelmi 

és Információszabadság Hatóság 
(NAIH) sújtott pénzbüntetéssel, 
mert hackerek feltörték a DK 

internetes oldalát.

Az időzítés nyilvánvalóan nem véletlen, hi-
szen éppen az európai parlamenti választások 
előtt két hónappal jutott eszébe az adatvédel-
mi hatóságnak, hogy súlyosan megbüntesse a 
DK-t, 11 millió forintra, ráadásul arra is odafi-
gyelt, hogy ezt a pénzt ne lehessen a kampány 
után befizetni, mivel csak 30 napos fizetési 
határidőt adott. 
Amikor leégett az irodánk, az ÁSZ kezdett el 
fenyegetőzni, hogy bírságolni fog, ha valami-
lyen papírunk hiányzik. Amikor hackerek tör-
vénytelenül adatokat loptak el tőlünk, akkor 
az adatvédelmi hatóság bírságol minket. Ha 
legközelebb elüt minket az utcán egy autó, 
akkor kinek kell majd bírságot fizetnünk, a 
közlekedési hatóságnak? 
Az adatvédelmi hatóság így avatkozik bele 
a kampányba, s próbálja ellehetetleníteni a 
Demokratikus Koalíció választási esélyeit. A 
hatóságnak nem a DK-t kellett volna megbír-
ságolnia, hanem fel kellett volna jelentenie 
azt a hackert, aki betört a DK oldalára, s már 
zajlania kellene a büntetőeljárásnak. 
Polt Péter, Domokos László, Péterfalvi Attila – 
az utókor mindegyikőjükről tudni fogja, hogy 
egy-egy demokratikus intézményt állítottak a 
fideszes pártállam szolgálatába. A DK bírósá-
gon fogja megtámadni a döntést.  
Érdekes, hogy ebben az ügyben egyetlen ha-
ckert sem vitt el a rendőrség az otthonából, ez 
csak akkor sikerült, amikor egy etikus hacker 
akart segíteni a BKV-nak. Arról sem hallottunk, 
hogy ennél jóval súlyosabb ügyekben az adat-
védelmi hatóság megbírságolta volna a főváro-
si önkormányzatot, a BKV-t vagy a T-Systems-et. 
S érdekes módon akkor sem hallottunk sem-
miféle büntetésről, amikor a Fidesz a nemzeti 
konzultációnak nevezett hazugságot kitöltők 
adatait orosz szerverekre küldte. Az adatvédel-
mi hatóság csak akkor lát munkához, ha egy 
ellenzéki párt ellehetetlenítésére kap utasítást.
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A kormány több 
gyermek vállalá-
sára akarja pénz-
zel és ígérgetéssel 
rávenni a magyar 
családokat, mi-
közben a főváros 
III. kerületében 

még gyermekorvosi rendelő sincs. László Imre or-
szággyűlési képviselő, a DK egészségpolitikusa a 
Szent Margit Rendelőintézet előtt megköszönte a 
rendelőintézetben dolgozók munkáját, akik több 
ember helyett is elvégzik a feladatokat, miközben 
épp rajtuk csapódnak le a magyar egészségügyi 
rendszert érő jogos kritikák. – Ellehetetlenül a házi 
gyermekorvosi rendszer, amelyben nem ritkán 80 
év fölötti gyermekorvosok dolgoznak, de átlagélet-
koruk is jelentősen meghaladja a 60 évet. Amikor 
az egészségügy problémáiról beszélünk, akkor azt 

a gyermekgyógyászattal kell elkezdeni – mondta 
László Imre. 
Van egy nagyon ritka betegség, a gerincvelői ere-
detű izomsorvadás, amelynél szellemileg a gyer-
mek teljesen megfelelően fejlődik, de a mozgásá-
val súlyosodó gondok lesznek, és a betegség leg-
rosszabb eseteiben 3–5 éves korukban meghal-
nak. De 2017 óta létezik olyan gyógyszer, amely 
képes megállítani ezt a betegséget. Kiszámoltuk: 
4,1 milliárd forintba kerülne az államnak, hogy 
valamennyi rászoruló gyermek számára ezt a 
gyógyszert biztosítsa. Romániában, Szlovákiában, 
Lengyelországban valamennyi ilyen beteg részére 
mérlegelés nélkül biztosítják ezt a készítményt, 
miközben Magyarországon szelektálnak, ugyan-
akkor tavaly decemberben 72 milliárd forintot 
osztottak ki hazai és külföldi sportegyesületek-
nek, illetve egyházaknak, de gyermekek megmen-
tésére nem jutott 4 milliárd.

Ez a terv nem foglalkozik a családok valódi problé-
máival, nincs szó benne az oktatásról, nem kezeli a 
gyermekorvos-hiányt, nem emeli a családi pótlékot 
sem. Az Orbán-kormány 9 év kormányzás után állt 
elő ezzel az „családvédelmi” programmal, miköz-
ben soha ilyen kevés gyermek még nem született 
Magyarországon. Amióta létezik statisztika az éves 
születésszámokról, az elmúlt 100 év három legrosz-
szabb eredményét az Orbán-kormány produkálta. 

A Demokratikus Koalíció  
képviselői három ok miatt nem 
támogatták a törvényjavaslatot: 

• Ez a program nem általában a magyar családokat 
támogatja, hanem csupán a családok egy nagyon 
kis részét, főleg a vagyonosabb családokat. 

• Ezzel a DK sem politikailag, sem szakmailag nem 
ért egyet, ezért saját 7+1 pontos családvédelmi 
programját nyújtotta be, amely minden család-
nak szól. Ez többek között eltörölné a rabszolga-
törvényt, emelné a családi pótlékot, megóvná a 
kisgyermekeseket a kilakoltatástól, de ezekre a 
Fidesz nemet mondott. 

• Mivel egy pártnak az a feladata, hogy képviselje a 
szavazóit, a DK egy online konzultációban megkér-
dezte saját szimpatizánsait Orbán javaslatairól, és 
a több tízezer válaszadó elsöprő többsége szerint 
ezt a javaslatot nem szabad megszavazni. Ettől a 
programtól nem fog több gyermek születni, csak 
tovább nő vele az Orbán-kormány bűnlajstroma.

Az Orbán-kormány viszont az elmúlt 9 évben 
ezer bölcsődei férőhelyet szüntetett meg. Ha 
összeszámoljuk, hogy hány stadionban meny-
nyi széket teremtett a Fidesz, akkor mindenki 
pontosan érteni fogja, hogy Orbán Viktornak az 
elmúlt években nem voltak fontosak a magyar 
családok.

Leszavazták a DK valódi  
családvédelmi programját
A parlament szavazott arról a „családvédelmi” programról, amit Orbán Viktor jelentett be, de ez a program a 

családok egy szűk rétegét érinti csak, a többségnek semmiféle segítséget nem nyújt, ezért a saját javaslatait benyújtó 
Demokratikus Koalíció azt nem támogatta, és meg is indokolta, hogy miért nem.

Több gyermeket akar a kormány,  
miközben gyógyszereket nem biztosít számukra Az  összes ellenzéki párt közös sajtótájékozta-

tón jelentette be: közösen küldenek delegálta-
kat a május 26-i európai parlamenti választá-
sokra, így nem lesznek „fehér foltok” az ellenzék 
számára a szavazókörökben. 
– Az ellenzéki pártok egy újabb nagyon fontos és 
közös ügyben értenek egyet, mégpedig abban, 
hogy a Fidesz mindenkori választási rendszerét 
szorosan ellenőrizni kell. Az ellenzék delegáltjai 
ezért ott lesznek az ország több, mint 10 ezer 
szavazókörében. Hogy ez megtörténhessen, kö-
zös szándék és akarat kellett, ez megvan, együtt-
működni és koordinálni fogunk, így minden 
egyes szavazókörben lesz legalább egy ellen-
zéki delegált – jelentette be Varju László. A DK 
alelnöke elmondta, örülnek a civil mozgalmak, 
sőt az egyének által felkínált segítségnek is. 
Delegáltakat csakis a választáson részt vevő 
pártok küldhetnek, tehát náluk kell jelentkezni, 
május 17-ig. A DK-nál: aktivista.dkp.hu

Mindenhol ott lesz az ellenzék
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A briós nagy kedvenc Franciaországban, igazából ez 
egy francia kalács, mert a fonott kalács műfaja nem 
hódította meg a párizsi pékségeket, amit az általuk 
előállított briós minősége könnyen megmagyaráz. 
A briós komoly dagasztási-kelesztési folyamatokon 
megy át, ezeket nem lehet megspórolni, ahogy egy 
jó magyar kalács esetében sem. Aki ezen akar időt 
spórolni, az vegyen egyet, vagy ne egyen, mert a vil-
lámbriós technológiája még kidolgozásra vár.
Az említett szigorú szabályrendszer azonban nem 
csupán a briós készítésére vonatkozik, hanem a 
küllemére is – franciáknál vagyunk, ki más adhat 
többet a küllemre őnáluk. A mi kis csavart cipó for-
májú briósunk Franciaországban apokrif briósnak 
számítana, már a látványba is beleborzonganának. 
Az igazi francia briós kis vagy nagyobb, hullámos 
peremű edényben sül – attól függően, hogy egysze-
mélyes vagy terebélyesebb brióst tervezünk tálalni, 
a tetejéről meg egy kis búb kerül, de ha ez elmarad, 
azzal talán még törünk szentséget.
„Imádom a nagy, ízletes briósok bujaságát. Köny-
nyűnek, foszlósnak – a tökéletes tojássárgájával 
megegyező színűnek – kell lennie, vajas, édes za-
mattal. Gazdag ízűnek – de nem émelyítőnek – kell 
lennie, és nem szabad, hogy a vaj nyomot hagyjon 
az ujjunkon” – írja Tésztavarázs című könyvében 
Michel Roux francia süteménynagymester, s neki 

lehet hinni. Évek óta az ő módszerével készítem 
a brióst, hol kisebb formákban, hol egy nagyban, 
s legfeljebb annyit változtatok, hogy a bojtot nem 
mindig teszem fel a brióssipkára.
Elvégre ez egy apokrif briós, mint mondtam. De az 
igazival megegyező utánzat.

15 g friss (és csakis friss!) élesztő
70 ml langyos tej
500 g liszt
6 tojás
350 g puha vaj (és csakis vaj)
30 g cukor
1-2 csipet só
1 tojássárgája összekeverve 1 evőkanál tejjel 
(ez a tojásmáz)
 
1. Az élesztőt egy tálba tesszük a langyos tejjel, s 
kb. 10 perc alatt felfuttatjuk. Hozzáadjuk a lisztet, 
a tojásokat, sózzuk, és dagasztókarral felszerelt ro-
botgépben 5 percig alacsony fokozaton dagasztjuk. 
Aztán közepes fokozatra kapcsolunk, s 10 percig 
dagasztjuk. Összekeverjük a puha vajat és a cuk-
rot, majd fokozatosan a tésztához adjuk dagasztás 
közben. Ha az összes vaj belekerült, még 5 percig 
dagasztjuk – a tészta ekkor már feszes és sima.
2. A tésztát terítsük le tiszta konyharuhával, és 

meleg, huzatmentes helyen kelesszük a duplájára 
2 óra alatt. Ezután ököllel csapjunk a közepébe, 
ki kiüssük belőle a levegőt, kézzel gyúrjuk át pár-
szor, majd néhány lefedve tegyük a hűtőbe néhány 
órára. Legjobb, ha ott tölti az éjszakát, hogy reggel 
frissen kelve menjen a sütőbe.
3. Itt jön a rafinéria: vagy simán belecsapjuk vala-
milyen formába és megsütjük, vagy tartjuk magun-
kat a francia hagyományokhoz: a tésztát  kéthar-
mad-egyharmadra osztjuk, a nagyobból egy kis 
kört formázunk, formába tesszük, a kisebből meg 
egy hosszúkás, üstökös alakot, amelynek a farkát il-
lesztjük a lyukba, a kerekded feje viszont helyesen 
kissé kiemelkedik a gyűrűből. 
4. A kelesztésnek még mindig nincs vége, de előbb 
bekenjük a tojásmázzal, majd 1,5 óra alatt, ezúttal 
ismét szobahőmérsékleten, duplájára kelesztjük. 
Még egyszer átkenjük a tojásmázzal, majd 200 fo-
kos – lehetőleg ne légkeveréses üzemmódban – sü-
tőbe tesszük 15 percre, aztán a hőmérsékletet 175 
fokra csökkentjük, és még 30 percig sütjük.
Ne engedjünk a kísértésnek, ne süssük túl! 5 percig 
hagyjuk pihenni a formában, majd sütőrácsra borít-
va hagyjuk kihűlni.
Langyosan a legjobb, na meg kézzel széttépve, de a 
szeleteléstől sem lesz kevésbé jó.

Marton Levente/www.asztaltanc.hu

A húsvéti kalács unokahúga: az igazi briós
Aki elunta, hogy húsvétra kalácsot fonjon, süssön brióst, amely nem teljesen úgy készül, mint a nálunk kapható 

briós, pláne nem úgy néz ki, mert a franciáknak szigorú briós-szabályrendszerük van, de kis ötletességgel szépen 
adaptálhatjuk, és a magyar húsvéti sonka békében megfér a francúz specialitással. Igazi ökümenikus húsvét ez, 

felekezetek és nemzetek feletti, mégis ismerős és tradíciónövesztésre alkalmas.
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